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Tisztelt Elnök Úr! 

Az Alaptörvény 7. cikk (1)-(2) bekezdése, valamint az Országgyűlésről szóló 2012. évi XXXVI. 
törvény 42. § (8) bekezdése alapján írásbeli választ igénylő kérdést kívánok benyújtani 

Az írásbeli választ igénylő kérdés címzettje: Tuzson Bence, igazságügyi miniszter 

Az írásbeli választ igénylő kérdés címe: "Miért lett sokkal magasabb a nemzeti forrású 
közbeszerzéseknél az egyindulós pályázatok száma? A gazdaságilag életképtelen NER-
vállalkozások már csak onnan tudnak pénzt szerezni?" 

Tisztelt Miniszter Úr!

A valaszonline.hu  portálon  megjelent  „Nem jut  uniós  pénz  a  haveroknak?  Megkapják  nemzeti
kasszából!„  című  cikk  szerint  „szépen  javulnak  a  mutatók  az  EU-s  tendereknél,  a  brüsszeli
elvárásoknak megfelelően ott  nagyobb a  verseny,  és  így  papíron  csökken a  magyar  korrupciós
kockázat  is.  Csakhogy közben a nemzeti  forrású közbeszerzéseknél  romlik a helyzet.  A Válasz
Online a magyar sajtóban elsőként vizsgálta a Korrupciókutató Központ legfrissebb elemzését. Az
alapján  pedig  kijelentették:  a  hangsúlyok  változtak  ugyan,  de  összességében  a  magyar  állam
pályáztatási rendszere nem lett tisztább.”:

„A Korrupciókutató Központ Budapest (CRCB) a magyar közbeszerzések legalaposabb elemzője
hosszú évek óta. 1998 óta több mint 340 ezer közbeszerzésről gyűjtöttek adatot, és ezeket rendezett,
elemezhető formában közzé is tették. Sok közülük a magyar állami honlapokon már egyáltalán nem
található  meg,  más  részük  pedig  csak  olyan  formátumban,  ami  nem  ad  lehetőséget
összehasonlításra. 

Legfrissebb elemzésüket, amelyben azt vizsgálták, hogy a Magyarország ellen indított jogállamisági
eljárások nyomán változott-e a közbeszerzések korrupciós kockázata, a Válasz Online olvashatta
elsőként. A kérdés, amelyre a választ keresték, ennyi, ha egyszerűen fogalmazzuk: mi történt, amióta
a  brüsszeli  intézmények  lényegében  befagyasztották  a  magyar  kormánynak  dedikált  pénzeket?
Röviden összefoglalva a válasz: a helyzet nem javult. 

(…)



A két trend élesen szétválik az EU-s és a nemzeti forrásból meghirdetett pályázatok esetén: ha az
EU  fizet  (legalábbis  a  magyar  kormány  reményei  szerint  egyszer  majd  fizet),  akkor  sokkal
magasabb lett a háromnál is több indulós pályázatok aránya a korábbi évekhez képest. Ha viszont
nemzeti forrásból, azaz csak a magyar adófizetők pénzéből finanszírozzák a pályázatokat, akkor
sokkal magasabb lett az egyindulós pályázatok aránya a korábbi évekhez képest. Vagyis egyszerűen
annyi történt, hogy a jogállamisági eljárások hatására az EU-s pénzekért vívott verseny papíron
erősödött, de ezzel párhuzamosan az EU által nem ellenőrzött nemzeti forrásokért vívott verseny
gyengült.

Egészen pontosan egy éve állt be a nagy változás: 2022 ősze óta az EU-s tenderek esetében immár
teljesült a brüsszeli elvárás, hiszen tavaly október óta már 10 százalék alatt van az egyszereplős
pályázatok aránya. (Tavaly év elején még 20 százalék felett  volt,  márciustól kezdett  csökkenni.)
Brüsszelből nézve úgy tűnhet, hogy a magyar rendszer érdemben tisztult, és jelentősen csökkent a
korrupciós  kockázat  a  közbeszerzések  esetében.  Csakhogy  ezalatt  a  nemzeti  költségvetésből
finanszírozott közbeszerzések esetében jelentősen növekedett az egyszereplős pályázatok aránya, és
volt idén olyan hónap, amikor a 48 százalékot is elérte. 

Brüsszelből az is jól nézhet ki, hogy jelentősen növekedett a sokszereplős kiírások aránya az EU-s
pályázatok esetén: 2022 elején még csak a pályázatok bő harmada, míg idén már bő kétharmada
volt  ilyen.  Ám ezzel  szemben a nemzeti  forrásból  finanszírozott  pályázatoknál  csak 20 százalék
körüli az arányuk, és ez lényegében változatlan 2022 eleje óta. Ott nincs javulás.”

 

Kérdezem Önt:

Miért lett sokkal magasabb a nemzeti forrású közbeszerzéseknél az egyindulós pályázatok száma? A
gazdaságilag életképtelen NER-vállalkozások már csak onnan tudnak pénzt szerezni?

 

Budapest, 2023. október 22.
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